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1. Velkomst  

Nicky Jon Bursøe blev budt velkommen. Nicky er den nye Parkchef. 
 

2. Afslutning af CityLoops og cirkulær økonomi v/ Erika Yates og Laura Heron Jessen 

CityLoops projektet har haft til formål at fremme cirkulær økonomi for bygge- og an-
lægsaffald inkl. jord ved at udvikle, teste og evaluere værktøjer til at understøtte cir-
kulær økonomi. Cirkulær økonomis definition er at holde materialer og produkter i et 
kredsløb med den højest mulige værdi længst muligt. De danske partnere i projektet 
har været Roskilde Kommune, RUC, Region Hovedstaden, Gate21, Bygherreforenin-
gen, Lauritzen Advising. I projektet har man i myndighedsrollen arbejdet med den 
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faciliterende rolle, match making og hjælp med at finde praktiske løsninger (timing, 
opbevaring af materialer, tilladelser til fx nedknusning mv). I bygherrerollen har der 
været arbejdet med at prioritere bæredygtighed i egne projekter, skubbe til markedet 
ved at efterspørge genbrug og genanvendelse, samt stille krav til bæredygtighed i ud-
bud og indkøb.  
Der er også arbejdet med projektet i praktisk i forbindelse med bygning af det nye 
rådhus ved at anvende genbrugsbeton fra Taastrupgård i rådhusfundamentet. Over-
skudsjorden fra rådhusbyggeriet er kørt tilbage og brugt i Taastrupgård. Læringen har 
været at vise at det er konkurrencedygtigt for bygherren - genbrugsbeton prisneutralt, 
og at genbrug af jord giver besparelser. Det er et arbejde der kræver prioritering og 
samarbejde. 
Arbejdet fortsætter og der følges op med krav til cirkulær økonomi i forbindelse med 
udviklingen af den gamle rådhusgrund. Der understøttes mest mulig genanvendelse af 
materialer ved planlagte nedrivninger/omdannelser. Der understøttes det øgede fokus 
på gevinsterne ved at vedligeholde nuværende bygninger, eventuelt omdanne/trans-
formere og bedre udnyttelse af bygninger. Samt at der formaliseres indsatserne med 
inputs til forpligtende handlinger i strategier og planer og der fortsættes engagemen-
tet i Circular Cities Declaration, som for forpligter kommunen til at arbejde helhedsori-
enteret mod en mere cirkulær dagsorden. 
 
Må man godt flytte jord mellem matrikler spurgte Niels Bjerre. LHJ oplyste, at det må 
man, når jorden er analyseret og anmeldt, som den var her – og kan genanvendes di-
rekte til et på forhånd kendt formål (og dermed ikke defineres som affald).  
DGNB er en certificeringsordning for bæredygtigt byggeri. Genanvendelse af jord får 
man nu også point. Genbrugte byggematerialer er lige blevet tilføjet som noget, der 
også giver point. 
EV gav stor ros for denne indsats, som foregangspersoner til gennemførelse af arbej-
det med et bæredygtigt byggeri. 
EV spurgte til, hvilke krav man kan stille til nyt byggeri. LHJ foreslog, at man ser rundt 
i lokalområdet, om der er genanvendelige materialer tilgængeligt, fx ved kontakt til 
myndighed eller på online platforme med genanvendte materialer. EM foreslog om 
man i mødesager laver en screening med opgørelse over, hvilken CO2 belastning, der 
vil være. Der kan også stilles krav til entreprenøren om at udføre beregninger. CO2 
aftryk kan fx blive et tildelingskriterium ifm. udbud. 
Et af formålene med CityLoops-projektet var at skubbe til markedet, ved at vise mu-
lighederne for genanvendelse af byggeaffald og udvikle værktøjer, der kan understøtte 
byggebranchen. Det er ikke gratis at genanvende, men det er heller ikke væsentlig 
dyrere - men det kræver prioritering, omtanke og planlægning. Man regner med, at 
det bliver konkurrencedygtigt i takt med, at flere efterspørger det og entreprenører/le-
verandører bliver vant til at bygge på denne måde – og i takt med, at råstoffer bliver 
knappe ressourcer og dermed dyrere. 
 
Beregner til CO2-besparelser for hhv. byggematerialer og jord: 

Recycling_concrete_-_Instrument_Roskilde_-_CO2_calculator.xlsx (live.com) 
CO2_calculator_soil_v1.3.1.xlsx (live.com) 

 
CityLoops Hjemmeside: City Loops | Home 

 
Links til webinarer: Sådan planlægger du cirkulært byggeri – på 60 minutter | Gate 21 
(Erika er med i denne) 
Sådan screener du dine bygninger, håndterer data og laver materialepas — på 60 mi-
nutter | Gate 21 (Vilkår til salg af det gamle rådhus er med som eksempel) 
Sådan genbruger og genanvender du beton — på 60 minutter | Gate 21 (Erika er med 
i denne) 
Sådan genanvender du jord i et byggeprojekt — på 60 minutter | Gate 21 (Laura er 
med i denne) 
 

3. Siden sidst herunder ekskursion august, status på transformerstations placering, na-
turfamilier og klimaskov  
KAI nævnte agendarådets ekskursion i september, og anbefalede at besøge disse ste-
der. 
Transformerstationen. ASL viste en meget foreløbig plantegning af højspændingsstati-
onen. Den fremgår af en afgræsningsrapport for landsplandirektivet, som er vedlagt 

https://view.officeapps.live.com/op/view.aspx?src=https%3A%2F%2Fcityloops.eu%2Ffileadmin%2Fuser_upload%2FMaterials%2FTools%2FRecycling_concrete%2FRecycling_concrete_-_Instrument_Roskilde_-_CO2_calculator.xlsx&wdOrigin=BROWSELINK
https://view.officeapps.live.com/op/view.aspx?src=https%3A%2F%2Fcityloops.eu%2Ffileadmin%2Fuser_upload%2FMaterials%2FTools%2FCircular_soil_handling%2FCO2_calculator_soil_v1.3.1.xlsx&wdOrigin=BROWSELINK
https://cityloops.eu/
https://www.gate21.dk/kalender/saadan-planlaegger-du-cirkulaert-byggeri-paa-60-minutter/
https://www.gate21.dk/kalender/saadan-screener-du-dine-bygninger-haandterer-data-og-laver-materialepas-paa-60-minutter/
https://www.gate21.dk/kalender/saadan-screener-du-dine-bygninger-haandterer-data-og-laver-materialepas-paa-60-minutter/
https://www.gate21.dk/kalender/saadan-genbruger-og-genanvender-du-beton-paa-60-minutter/
https://www.gate21.dk/kalender/saadan-genanvender-du-jord-i-et-byggeprojekt-paa-60-minutter/
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referatet. Lige nu er området en stor opdyrket mark. Det er Energinet, der skal bygge 
anlægget for staten. Der forventes at der laves et offentlig tilgængeligt grønt område. 
Transformerstationen skal modtage strøm fra Energi ø Bornholm og omdanne det til 
vekselstrøm og herfra ud til forbrugernes stikkontakter. 

Naturfamilier og klimaskov. Den sidste søndag i hver måned undtagen juli og decem-
ber, mødes naturfamilierne. DN er arrangører.  
Klimaskov er en skov, der plantes meget tæt. Og det er noget, man vil arbejde videre 
med i driftsbyen. 
Skovrådet – status 
Der er ikke sket noget det sidste halve år, men med Nickys ansættelse (og ansættelse 
af Kristels afløser) forventer de at der sker noget.  
Der er åbnet op for at kommissoriet også omfattet mindre skovmæssige beplantnin-
ger. 

 
4. Status på klimaplan 

ASL gav en kort orientering om, hvor langt arbejdet er kommet med Klimaplanen. 
Der er nedsat et § 17 stk. 4 udvalg, der følger arbejdet. KAI deltager repræsentant i 
dette udvalg. Der udsendes et notat med referatet, der giver en status på klimapla-
nen.  

 
5. Opsummering af vandkredsløbet, herunder regnvand til erstatning for grundvand 

ASL bad om input til dette punkt, som forventes præsenteret på majmødet i 2024.  
Der blev foreslået grønne tage, genbrug af regnvand fra bassiner til vanding af træer 
og til supplering af det lokale vandmiljø ved at lede vand ud fra opsamlingsbassiner, 
sikring af vand i åerne, fælleskloakerede områder hvordan kommer vi videre feks. 
med 3-strengs vandsystem ved nybyggeri. Drænrør har også påvirket lavbundsområ-
derne og presset biodiversiteten. Hvordan får man ændret borgernes anven-
delse/genanvendelse af vandet. Vi får mere nedbør på bestemte tidspunkter og hvor-
dan håndterer og udnytter vi det, AHW nævnte at regnvand ikke kan gemmes i læn-
gere tid for det bliver surt.  
DN har sat en konkurrence i gang på 5000 kr. omkring alternativ til flisebelagte haver 
(hvor vandet ikke siver ned lokalt). 
 

6. Natur- og Miljøpuljen   
Charlotteager har søgt 50.000 kr. til bær- og frugttræsprojekt. Det blev påpeget at 
det alene skal være til indkøb af planter. Der skal foreligge regninger for indkøbte 
planter. Der blev aftalt 25.000 kr. 
DN´s Naturfamilier har søgt om 30.000 kr. til bygning af kvashegn ved Hakkemosen 
og p-pladsen. Der blev bevilget 15.000 kr. NJB tager kontakt til ansøger om projektet. 
 

7. Orientering fra forvaltningen herunder om status for den gamle rådhusgrund, §17 stk. 
4 udvalg om biodiversitet, samt kommunens udviklingsstrategi 
 
Status på den gamle rådhusgrunder at der stadig er overvejelser omkring bibehol-
delse af det gamle Rådhus bygningsmasse med henblik på omdannelse til boliger. 
Hvis det bliver tilfældet, skal der laves ny lokalplan. 
 
Det er politisk vedtaget, at der nedsættes et opgaveudvalg omkring biodiversitet. Ud-
valget består af 4 borgere og 5 politikere som er Michael Ziegler(formand), Henrik 
Torning, Lars Prier, Özdez Durukan og Thomas Bak. NJB nævne at punkterne til mø-
det vil handle om visionsplanerne, naturkapitalindekset (NKI) og grøn kvalitetshånd-
bog. Desuden vil der være et oplæg af Morten DD. Der blev efterspurgt en koordine-
ring mellem skovråd, agendarådet, biodiversitetsudvalget, samt med forvaltningens 
arbejde. 
 
Udviklingsstrategien er i fuld gang med at blive udarbejdet og ajourført. Den vil fore-
ligge til næste Agendarådsmøde.  

 
8. Bordet rundt  

Friluftsrådets repræsentant ved Niels Egebjerg kunne ikke være til stede. NE oplæg vil 
blive vedlagt referatet. Christina uddybede at et af ønskerne er at der arbejdes videre 
med stier både cykel- og vandrestier. Emnet om stier vil indgå på næste møde.  
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AHW ønskede, at man får set på en lille vejstrækning mellem Marbjergvej til Roskilde. 
Denne strækning ved Marbjergholmsvej er meget smal, og der mangler en fuld asfal-
tering. 
NB orienterede om, at der er indgået frivillig aftale med to lokale landmænd om BNBO 
med sprøjtningsfri zoner ved Fløng Vandværk, som et af de få steder i Danmark. Det 
er en tinglyst aftale, så længe boringen er aktiv. 
Fløng skov fylder 10 år næste år fortalte TR, og der overvejes at sende en ansøgning 
til Natur- og miljøpuljen. 
 
 

9. Eventuelt 
 

10. Emner til næste agendarådsmøde 
 

11. Mødekalender 2024 
25. januar 
2. maj 
5. september 
21. november 
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